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                    Abstract
In the spring of 2000, the Inuit community and the Kativik School Board were pondering the difficulties encountered by students in mathematics and the measures that could be taken to help these students. One significant fact that it seemed might help explain these difficulties was that Inuit students learn Inuit mathematics (for example, a base-20 numeral system) in their own language in the first three years of their schooling and then go on to study in either French or English. A collaboration between researchers, teachers from the Inuit community, and curriculum developers was established. In this article, we present facets of the environment, language, and culture of the Inuit that influenced the development of the Inuit numeration system, their ways of measuring (length, distance, time, etc.), and their great aptitude in spatial representations. We then discuss the current collaborative project that aims at the development of teaching situations adapted to Inuit classrooms.


Résumé
Au printemps 2000, la communauté Inuit et la commission scolaire Kativik s’interrogeaient sur les difficultés qu’éprouvent les élèves en mathématiques et sur les actions à prendre pour aider les élèves. Un facteur important pour expliquer de telles difficultés tient au fait que les élèves inuit apprennent durant leurs trois premières années d’école, les mathématiques traditionnelles inuit dans leur langue (par exemple, ils ont recours à un système de nombres en base 20) puis poursuivent leur apprentissage en français ou en anglais. Un projet de recherche collaborative a été mis sur pied impliquant des enseignants inuit, des responsables du développement de programme et des chercheurs. Dans cet article, nous présentons quelques éléments de leur environnement, de leur langue et de leur culture qui ont amené les Inuit à développer leurs mathématiques. Des exemples en arithmétique, en mesure et en relations spatiales sont présentés. Nous terminons par une discussion autour du projet de recherche collaborative qui a pour but le développement de situations d’enseignement adaptées au contexte Inuit.
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